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حق پخش واقعی فوتبال ایران چقدر است؟
تلویزیونی  پخــش  حــق 
در همه  جــای دنیا به عنوان 
مهم ترین راه درآمدزایی برای 
فوتبال شــناخته می شود اما 
فوتبــال ایــران هیچ وقت به 
این حق نرســیده است. حالا 
شــرایطی به وجود آمده که 
پرداخت نشــدن حق پخش 

تلویزیونی می تواند منجر به حذف ایران از فوتبال بین المللی شود.
به گزارش ایسنا، فوتبال در قرن ۲۱ با درآمدهایی که از حق پخش تلویزیونی  
به دست آورده، به یکی از پرسودترین بنگاه های اقتصادی تبدیل شده است. در 
حال حاضر نیمی از درآمد باشگاه ها در لیگ های معتبر به حق پخش تلویزیونی 
اختصاص یافته اســت. این موضوع باعث شده است که پریمیرلیگ )لیگ برتر 
انگلستان( به عنوان پربیننده ترین رقابت در بین پنج لیگ معتبر اروپایی، درآمد 

هنگفتی از طریق حق پخش تلویزیونی داشته باشد.
ایــن راه درآمدزایی به حدی اهمیت دارد کــه اختلاف هنگفت حق پخش 
تلویزیونــی پریمیرلیگ با باقی لیگ های معتبر اروپایی باعث شــده که تیم ته 
جدولی این لیگ تمکن مالی بیشــتری نسبت به مدعیان سری آ داشته باشد. به 
همین دلیل ۲۴ تیم چمپیونشیپی حاضرند یک رقابت طاقت فرسای ۴۶ هفته ای 
به علاوه بازی های پلی آف را پشت سر بگذارند تا با صعود به پریمیرلیگ به سود 

هنگفت این رقابت ها از حق پخش تلویزیونی برسند.
در ادامه آماری از درآمدهای پنج لیگ معتبر اروپایی به خصوص پریمیرلیگ 
انگلیس را مشــاهده می کنید که اهمیت حق پخش تلویزیونی را بیشتر از قبل 

مشهود می کند.
آمار و ارقامی که در بالا مشاهده کردید بار دیگر نشان می دهد که حق پخش 
تلویزیونی چه اهمیت بالایی در فوتبال مدرن دارد. با این وجود، فوتبال ایران به 
خاطر ضعف در قوانین هنوز از موهبت حق پخش تلویزیونی منتفع نشده است. 
اما این ســوال پیش می آید که ارزش حق پخش تلویزیونی فوتبال ایران چقدر 

است؟
صادق درودگر، مدیرعامل باشــگاه نساجی و عضو هیات رئیسه سازمان لیگ 
فوتبال در پاســخ به این سوال از سوی ایسنا اظهار کرد: ما مبلغی را پیش بینی 
نکردیم و AFC و فیفا آن را ارزیابی و اعلام کردند که حدود ۴۵۰ میلیون یورو 
ارزش لیگ برتر برای حق پخش است. ما این پول را نخواستیم اما چیزی که برای 
کشــور امکان پذیر و منطقی است را در نظر بگیرند؛ عددی که فوتبال را درمان 

می کند و در کارگروهی آن را بررسی کنند.
در ایــن گزارش، تصور می کنیم که دری به تخته خورده و ۴۵۰ میلیون یورو 
حق پخش تلویزیونی به فوتبال داده شــده که باتوجه به مبنای ســازمان لیگ 
فوتبال برای قیمت دلار )۵۰ هزار تومان( معادل ۲۴ هزار و ۶۸۹ میلیارد تومان 
اســت. حال اگر قرار باشــد این ۴۵۰ میلیون یورو براساس قوانین پریمیرلیگ 
تقسیم شود، نیمی از آن به صورت مساوی و نیم دیگر براساس رتبه هر تیم بین 
۱۶ باشگاه لیگ برتر تقسیم خواهد شد. با این اوصاف ۲۲۵ میلیون یورو به صورت 
مساوی، ۱۱۲.۵ میلیون یورو براساس میزان بازدید تلویزیونی و ۱۱۲.۵ میلیون 

یورو براساس رتبه پایانی بین ۱۶ باشگاه لیگ برتری تقسیم می شود.
اگر فقط همان نیمی از حق پخش تلویزیونی که قرار است به صورت مساوی 
بین تیم ها تقســیم شود، به آن ها برسد، به این معناست که هر باشگاه به رقمی 
معادل ۷۵۰ میلیارد تومان )۱۵ میلیون دلار( می رســد. این در حالی اســت که 
براســاس فرم بودجه ارائه شده توسط باشــگاه ها، بیشترین بودجه برای حقوق 
و دســتمزد بازیکنان مربوط به تراکتور با ۳۲۹ میلیــارد و ۲۵۰ میلیون تومان 
اســت. با این اوصاف باشگاه های لیگ برتری با استفاده از حق پخش تلویزیونی 
بــه راحتی هر چه تمام تر می توانند حقوق و دســتمزد بازیکنانشــان را بدهند، 
زیرساخت هایشان را درست کنند و بازیکنان باکیفیت به خدمت بگیرند؛ تنها با 

تقسیم نیمی از حق پخش تلویزیونی!
البته همه چیز پول نیست، بلکه پرداخت نشدن حق پخش تلویزیونی فوتبال 
تا دو، سه ســال آینده می تواند منجر به خدشــه دار شدن حیثیت ملی شود و 
تیم های ایرانی به راحتی هر چه تمام تر از لیگ قهرمانان آســیا کنار گذاشــته 
شوند. براساس اظهارت زارعی، رئیس دپارتمان صدور مجوز حرفه ای، حق پخش 
تلویزیونی از فصل آینده لیگ قهرمانان آســیا بــه معیار B مجوز حرفه ای ارتقا 
خواهد یافت. به همین خاطر باشگاه های ایرانی باید قراردادی با صداوسیما منعقد 
کنند و با ارائه کردن این قرارداد، درآمد حاصل از حق پخش تلویزیونی شان را به 
AFC اعلام کنند. معیارها در فرآیند صدور مجوز حرفه ای به سه سطح A و B و 
 A تقسیم بندی می شوند. باشگاه ها در صورتی که یک مورد از معیارهای سطح C
را رعایت نکنند، در اخذ مجوز حرفه ای ناکام می مانند و در صورت رعایت نکردن 
معیارهای سطح B، مجوز حرفه ای را با پرداخت جریمه دریافت خواهند کرد. در 
نهایت معیارهای سطح C هم در جریمه شدن یا گرفتن مجوز حرفه ای تاثیری 

ندارند اما معیارهای C به مرور به معیارهای اصلی تر تبدیل می شوند.
موردی که درباره معیارهای ســطح C وجود دارد، در مورد معیارهای سطح 
B هم صدق می کند. در نتیجه شــاید در حال حاضر مشخص نبودن وضعیت و 
پرداخت نشدن حق پخش تلویزیونی فقط به جرائم مالی AFC منتهی شود و 
منجر به صادر نشدن مجوز حرفه ای نمی شود اما در آینده ای نزدیک، حق پخش 
تلویزیونی به معیار A ارتقا پیدا می کند. در صورت فرا رسیدن این آینده نزدیک 
و پا برجا بودن شــرایط کنونی بر فوتبال ایران، هیچ باشگاهی از ایران نمی تواند 

مجوز حرفه ای اخذ کند و در لیگ قهرمانان آسیا شرکت کند.
در حال حاضر باشــگاه های لیگ برتری، فدراســیون و سازمان لیگ فوتبال 
باتوجه به نادیده گرفته شدن حق پخش تلویزیونی فوتبال در برنامه هفتم توسعه 
اقتصادی و اجتماعی، نامه های مختلفی بــه محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس 
شورای اســلامی و اعضای کمسیون تلفیق مجلس خواستار تجدید نظر در این 
رابطه شده اند. با این اوصاف باید دید در نهایت مجلس این حرف حق را می شنود 
و راهی برای رســیدن فوتبال ایران به حق پخش تلویزیونی پیدا می کند یا این 
که اوضاع به روال قبل ادامه می یابد و باید منتظر حذف تدریجی فوتبال ایران از 
رقابت های بین المللی بمانیم. این اتفاق در حالی می افتد که چند صد کیلومتر آن 
طرف تر از ایران، عربستانی ها فوق ستاره های فوتبال دنیا را به خدمت می گیرند تا 

بتوانند حق پخش تلویزیونی شان را به بالاترین حد ممکن برسانند.

طارمی جانشین احتمالی کین در تاتنهام  

خبرنگار مشهور ایتالیایی مدعی شد که تاتنهام به دنبال جذب مهدی طارمی با 
یک پیشنهاد وسوسه انگیز است. به گزارش ایرنا، با این احتمال که دیر یا زود هری 
کین مهاجم تیم فوتبال تاتنهام از این تیم جدا می شود، به نظر می رسد تاتنهام 
به دنبال جذب مهدی طارمی ســتاره ایرانی تیم فوتبال پورتو برای جانشــینی 
احتمالی کین است. بایرن مونیخ اخیراً پیشنهاد نهایی حدود ۱۰۰ میلیون یورو 
)۸۶.۵ میلیون پوند( را برای هری کین ارائه کرده و از تاتنهام خواســته است تا 
همین هفته پاســخ دهد. در صورت عدم پذیرش، تاتنهام در تابستان ۲۰۲۴ با 
پایان قرارداد کین این مهاجم را از دســت خواهد داد، بنابراین به احتمال زیاد، 
هیئت مدیره اسپرز باید به دنبال جانشین شاهزاده انگلیسی باشد. حالا به گفته 
جانلوکا دی مارتزیو، خبرنگار ایتالیایی معروف نقل و انتقالات، باشــگاه تاتنهام 
تماس های خود را با پورتو آغاز کرده تا مهدی طارمی ستاره ایرانی این تیم را به 
خدمت بگیرد. طبق گزارش های رسیده، تیم شمال لندن آماده ارائه پیشنهاد ۲۴ 
میلیون یورو )۲۰.۸ میلیون پوند( است. اما در مقابل پورتو می خواهد این ستاره 
ایرانی اش را به ارزش ۳۰ میلیون یورو بفروشد. طارمی بهترین مهاجم حال حاضر 
آسیاســت و همیشه با پیراهن پورتو عملکرد ثابتی از خود نشان داده است. این 
مهاجم ایرانی در ۴ ســال حضور در پورتو ۸۰ گل در ۱۴۷ بازی به ثمر رســانده 
اســت. به طور خاص، فصل ۲۳/۲۰۲۲ با ۳۱ گل در ۵۱ بازی شــاهد عالی ترین 

عملکرد دوران حرفه ای او بودیم.

نگاه

خبر

 عــدم مدیریت مالی هزینه هــای فوتبال 
ســبب شــده گردش مالی ۷ هزار میلیاری 
فوتبال به جای توســعه زیرســاخت ها صرف 
قــرارداد بازیکنان و مربیان شــود تا تیم های 
ایرانی با توجه به عدم وجود یک کمپ مجهز، 

برای برپایی اردو راهی خارج از کشور شوند.
به گــزارش ایرنــا، کمتــر از ۳ روز دیگر 
فصــل جدید لیگ برتر فوتبال آغاز می شــود 
و تیم های لیــگ برتری، ایــن روزها آخرین 
بازی ها و اردوهای آماده سازی شــان را پشت 
ســر می گذارند. مانند تمام یک دهه گذشته 
امسال هم شاهد بودیم که برخی از باشگاه ها 
که تــوان مالــی لازم را داشــتند، در دوران 
آماده ســازی پیش فصل راهی اردوی خارجی 
شــدند تا تمریناتشــان را در خارج از کشور 
پیگیری کنند. مقصد اکثر باشگاه ها هم ترکیه 
بود و مانند تمام سال  های قبل، امسال هم این 

کشور پذیرای تیم های ایرانی بود.
»امکانات بیشــتر و حرفه ای« دلیلی است 
که مربیان تیم های لیــگ برتری برای رفتن 
بــه اردوی خارجی عنــوان می کنند، آن هم 
در شــرایطی که در وضعیت فعلی با توجه به 
گرانی ارز، عملا برپایــی یک اردوی خارجی 
نسبت به ۴ ســال پیش با افزایش حداقل ده 
برابری روبرو شده و هزینه های سنگین تری را 

به باشگاه ها تحمیل می کند.
البته بالا رفتن هزینه  اردوی خارجی، سبب 
کنار کشــیدن برخی تیم ها از برپایی اردوی 
خارجی شــده و نمونه آن دو تیم استقلال و 
پرســپولیس بودند که امسال برخلاف بیشتر 
ســال های قبل اردوی خارجی شــان کنسل 
شــد. با این حال اگر این دو تیم بودجه لازم 
یا اسپانسر داشتند، به طور قطع برای برپایی 

اردوی خارج از کشور تردید نمی کردند.
در حالی ترکیه و امارات به عنوان دو مقصد 
مهم تیم های ایرانی در پیش فصل و نیم فصل 
شناخته می شود که کشورمان هم با توجه به 
چهارفصل بودن، از نظر آب  وهوایی شــرایط 
مناســبی برای برپایی اردو دارد. با این حال 
همواره گزینه اول تیم ها در صورت نداشــتن 
مشکل مالی، انتخاب یک کشور خارجی بوده 
اســت؛ به طوری که در فصل تابستان، ترکیه 
و در فصل زمستان امارات به عنوان دو مقصد 
پرهوادار بین باشــگاه های ایرانی برای برپایی 

اردو به حساب می آیند.»نداشتن زیرساخت و 
امکانات حداقلی« مهم ترین دلیلی اســت که 
مربیان از برگــزاری کمپ های پیش فصل یا 
نیم فصل در کشــورمان استقبال نمی کنند و 
اگــر تیمی هم اردو را در تهران یا شــهرهای 
دیگر برگزار می کند، از روی ناچاری و نداشتن 

گزینه دیگر است.
نداشــتن کمپ های تمرینی استاندارد در 
حالــی یکی از ضعف های مهــم فوتبال ایران 
است که نمی توان این ضعف را با کمبود پول 
و بودجــه توجیه کرد. گــردش مالی فوتبال 
سالانه ۷ هزار میلیارد تومان برآورد می  شود؛ 
مبلغــی نجومی کــه بیــش از ۹۰ درصد آن 
هزینه پرداخت مبلغ نجومی و خارج از ضابطه 

قرارداد بازیکنان و مربیان می شود.
با توجه به چنین گردش نجومی، مشکلات 
مالی نمی  تواند توجیه خوبی برای عدم توجه 
به زیرساخت های تمرینی در فوتبال کشورمان 

باشد. مشــکل فوتبال ایران به عدم مدیریت 
درســت و به جای بودجه و پول برمی گردد. 
حضــور مدیرانی ناکارآمــد و رانتی که درکی 
از فضای حرفه ای فوتبال ندارند، ســبب شده 
فوتبال ایران به قهقرا برود و هزینه ها به سمت 

اهداف کوتاه مدت سوق داده شود.
ایــن در حالــی اســت کــه توجــه بــه 
زیرساخت های تمرینی و اردویی باید در بین 
باشــگاه ها و همچنین مسئولان  اولویت های 
وزارت ورزش قرار بگیرد. داشــتن یک کمپ 
مجهز که حداقل های امکانات فوتبال حرفه ای 
را داشــته باشد، از بدیهی ترین الزمات فوتبال 

باشگاهی و ملی است.
همان طور که اشــاره شــد، بــا توجه به 
موقعیت های  کشــورمان،  بــودن  چهارفصل 
مناســبی برای برپایی کمپ های تابستانی و 
زمستانی وجود دارد. چنین ظرفیتی اما کمتر 
مورد توجه قرار گرفته و مســئولان ورزش و 

فوتبال برنامه ای برای استفاده از این پتانسیل 
که می تواند در بلند مدت حتی ارزش افزوده 

اقتصادی برای کشور داشته باشد، ندارند.
این در حالی است که پیش از جام جهانی 
قطر، مسئولان از احداث کمپ های تمرینی به 
روز در کیــش برای میزبانی اردوهای پیش از 
شروع جام جهانی تیم های راه یافته خبر دادند، 
وعده ای که البته تنها روی کاغذ ماند و عملی 

نشد.
بی  تفاوتی به چنین نیاز مهمی، سبب شده 
ظرفیــت بالقوه ای که در کشــور برای برپایی 
کمپ هــای تمرینی در نقــاط مختلف ایران 
وجــود دارد، بالفعل نشــود و فوتبال ایران از 
داشــتن کمپ های اســتاندارد محروم باشد. 
همچنین زمینه ای را فراهم کرده که سالیانه 
چند صد هزار دلار بابت برپایی اردوی خارجی 

از کشور ارز خارج شود. 
آن هم در شــرایطی که در صورت وجود 

کمپ های مجهز حتی می شــد به درآمدزایی 
رســید و ارز وارد کشــور کــرد. این ظرفیت 
بزرگ اما با نگاه  کوتاه مــدت متولیان ورزش 
بدون اســتفاده مانده اســت، در حالی که با 
یک برنامه ریــزی بلندمــدت و هدفدار برای 
احداث کمپ هــای تمرینی و اردویی  می توان 
یک زیرســاخت مهم را به مجموعه امکانات 
سخت افزاری فوتبال اضافه کرد. راه رسیدن به 
چنین هدفی همان طور که اشاره شد مدیریت 
هزینه ها در فوتبال است، وقتی فوتبال سالانه 
نزدیک به ۷ هــزار میلیارد گردش مالی دارد 
و چنین هزینه فوق ســنگینی روی دســت 
بیت المــال می گذارد، می تــوان با اختصاص 
یــک ردیف ثابــت از این پول برای توســعه 
زیرساخت ها، کمپ های تمرینی مجهزی را در 
کشــور احداث کرد تا مانند امروز کمپ های 
ترکیه یا امــارات با توجیه داشــتن امکانات 

مناسب، قبله آمال مربیان ایرانی نباشد.

فوتبال عربســتان در حال طی کردن مسیری است که 
پیش از این هم در چند کشور دیگر طی شده، اما هیچ لیگی 

با چنین قدرتی پیش نرفته است.
به گزارش »ورزش سه«، فوتبال عربستان قدرت مالی اش 
را در بخش اول پنجره نقل و انتقالات تابستانی به خوبی به 
رخ همه کشــید و هیچ لیگی هنوز توان رقابت با این قدرت 

جدید از قاره کهن را به نمایش نگذاشته است.
تردیدها درباره عربستان رو به افزایش است. منابع مالی 
بدون انتهای باشــگاه هایی چون النصر و الاتحاد باعث شده 
آنها بتوانند بازیکنانی که در ســال های پایانی فوتبال شان 
هستند را بدون نیاز به جذب استعدادهای جوان به خدمت 

بگیرند.
این تاکتیکی متفاوت با لیگ هایی چون لیگ برتر روسیه 
یا سوپرلیگ چین یا حتی لیگ فوتبال آمریکاست. این بازار 
نقل و انتقالات باعث شــده دنیــای فوتبال به دژاووی چند 

تابستان گذشته دچار شود.
عربستان قدرت اقتصادی بسیار زیادی در ربودن بازیکنان 
از تیم های بزرگ اروپایی دارد، اما اقدامی که به عنوان حضور 
قدرتمندانه بازیکنان در تمامی پست ها آغاز شده بود، کم کم 
در حال محو شدن است... عربستان در حال حاضر در خطر 

خاصی قرار ندارد. بازیکنــان به خاطر اینکه گزینه دیگری 
ندارند راهی این لیگ نشــده اند، آنها به عربســتان می روند 

چون بهترین مقصد ممکن برای آنهاست.
ام ال اس )16-2015(: لمپارد، جرارد، ویا، پیرلو...

فوتبال آمریکا به دنبــال تقلید از NBA و تبدیل لیگ 
این کشــور به لیگی پرستاره بود. بســیاری از باشگاه ها با 
بازیکنانی تماس گرفتند که هنوز توانایی درخشش داشتند، 
اما فشــار فوتبال اروپا برای آنها زیاد بود. اتفاقی که امسال 
برای اینترمیامی رخ داد و آنها موفق به جذب لیونل مسی، 

جوردی آلبا و سرخیو بوسکتس شدند.
هرچند ستاره هایی که در آن فصل به آمریکا رفتند بین 
چند تیم پخش شــدند. پول زیادی در این نقل و انتقالات 
نبود، اما تفاوت دستمزد پرداختی بین بازیکنان باعث ایجاد 

مشکلاتی در این لیگ شد.
کاکا، برنــده توپ طلای ۲۰۰۸، دنیای فوتبال را با ترک 
میلان که سهمیه حضور در لیگ قهرمانان داشت و پیوستن 
به تیم تازه تاسیس اورلاندو سیتی شگفت زده کرد. داوید ویا، 
فرانــک لمپارد و آندره آ پیرلو هم در کنار هم قرار گرفتند و 

پیراهن نیویورک سیتی را به تن کردند.
استیون جرارد پس از لیز خوردن معروفش برابر دمبا با 

تصمیم گرفت راهی لس آنجلس گلکسی شود. 
دیدیه دروگبا هــم به کانادا رفت تــا پیراهن مونترئال 
ایمپکت را به تن کند. وین رونی و باســتین شواین اشتایگر 
از منچستریونایتد جدا شدند تا به شیکاگو و واشنگتن بروند.
جرارد پس از پیوســتن به لس آنجلس گلکســی گفت: 
»من به بازیکنان از سراسر دنیا پیشنهاد می کنم که به لیگ 
آمریکا بیایند. آمریکا کشــور بسیار خوبی برای کار کردن و 
لذت بردن است.« کاکا در مراسم معارفه اش در گفت وگو با 
خبرنگاران اظهار داشت: »روزی کریستیانو رونالدو و لیونل 
مســی هم به این لیگ خواهند آمد و ما از تماشــای بازی 
هر دوی آنها در اینجا لذت خواهیم برد.« انتظارات بســیار 
بالا بود و پیش بینی ها درباره مسی درست از آب درآمد، اما 
کریستیانو مسیر متفاوتی را در پیش گرفت. لیگ آمریکا به 

مرور محو شد و بار دیگر به ذات اصلی اش برگشت.
سوپرلیگ چین )2018(:

کاراسکو، اسکار، هالک، پائولینیو
چین با این فرضیه وارد دنیای فوتبال شد: »داشتن تیمی 
قدرتمند تا ســال ۲۰۵۰«. آنها برای رسیدن به این هدف 
سرمایه گذاری عظیمی روی فوتبالشان و باشگاه ها داشتند، 
اما این هزینه های چنــد میلیون دلاری پس از دو فصل به 

پایان رسید.
اتحادیه فوتبال چین و دولت این کشور مالیاتی را وضع 
کردند که باشــگاه ها را وادار می کرد به اندازه مبلغ پرداخت 
شــده برای خرید هر بازیکن به صندوق سرمایه گذاری، که 
باعث رشد زیرســاخت های فوتبال می شد، پرداخت کنند. 
بــه این ترتیب، یک انتقال ۶۰ میلیون دلاری در واقع ۱۲۰ 

میلیون دلار هزینه داشت. 
اتحادیه فوتبال چین قوانین خاص دیگری را هم در لیگ 
این کشــور وضع کرد و نتیجه این شد که تمامی بازیکنان 
خارجی به خاطر پیچیدگی شرایط از لیگ این کشور رفتند. 

مشکل فوتبال اروپا در کمتر از دو فصل حل شد. 
اسکار پس از ترک چین گفت: »اگر به خاطر پول نبود، 
مــن از برزیل نمی رفتم. وقتی به اروپــا می روید، این کار را 
بــرای پول و در عین حال بازی کردن برای چند تیم معتبر 

انجام می دهید و شانگهای قصد داشت به یکی از بزرگترین 
تیم ها تبدیل شود.«

ایــن اظهارات مشــابه صحبت های روبــن نوش پس از 
پیوستن به باشگاه الهلال است.

لیگ روسیه )2012(: هالک، ویتسل، اتوئو، ویلیام
زمانی که باشگاه زنیت روسیه مبلغ ۱۰۰ میلیون یورو که 
در آن زمان مبلغ بســیار بالایی در فوتبال اروپا بود را برای 
جذب هالک و ویتســل هزینه کرد، رییس سازمان بازرسی 
روسیه گفت: »فوتبال ما به سمت تقسیم شدن به دو دسته 
متفاوت پیش می رود و شاید لازم باشد محدودیت مالی برای 

جذب بازیکنان اعمال شود.«
این خریدها در نهایت فاجعه بار بودند، اما روس ها نشان 
دادند که ثروتمندان جدید دنیای فوتبال هســتند و رقیبی 

جدی برای باشگاه های بزرگ اروپایی به حساب می آمدند. 
باشــگاه آنژی هم به رقابت با زنیت برخاست. هدف آنها 
حضور در لیگ قهرمانان بود و بسیاری آنها را به عنوان تیم 
روبرتو کارلوس و ســاموئل اتوئو به خاطر خواهند داشــت. 
بازیکنان دیگری مانند ویلیام یا مربیانی چون گاس هیدینک 
هم در تیمی حضور داشتند که هرگز سرود لیگ قهرمانان 
را نشــنید، اما ۱۸۰ میلیون یــورو فقط در دو پنجره نقل و 

انتقالاتی هزینه کرد.
اهمیت کلیدی برنامه ریزی جام جهانی 2030

این رازی اســت که همه از آن خبر دارند و دلیل اصلی 
سرمایه گذاری هنگفت روی لیگ عربستان است. آنها قصد 
دارند به هر قیمتی که شــده میزبانی جام جهانی را بگیرند. 
بــا نبود محدودیت هایی مانند محدودیت های لیگ چین یا 
فرپلی مالی یوفا، ســرمایه گذاری آنها احتمال در طول چند 
ســال آینده با افت خاصی روبرو نخواهد شــد و این اتفاق 
حداقل تا زمانی که تصمیم قطعی درباره جام جهانی ۲۰۳۰ 

گرفته شود رخ نمی دهد.
قدرت مالی مشکل خاصی به حساب نمی آید، اما آیا آنها 
قادر خواهند بود که ستاره های فوتبال اروپا را جذب کنند؟ 
هیچکس تا به حال نتوانسته با قدرت و ثبات دست به انجام 

چنین کاری بزند.

به بهانه برپایی اردوهای پیش فصل تیم های لیگ برتر در خارج از کشور

فوتبال ایران کمپ تمرینی استاندارد ندارد

سعودی و پیگیری هدفی که هیچ کس به آن نرسید

عملیات سرنگونی فوتبال اروپا

خالدآبادی، عزت اللهی و مغانلو سه بازیکنی بودند که یحیی 
گل محمدی به شدت به دنبال حضور آنها در پرسپولیس بود و 
باشگاه پرسپولیس به واسطه مسئله رضایتنامه نتوانست این 
انتقال را نهایی کند. به گزارش »ورزش سه«، پرسپولیس در 
نقل و انتقالات موفق شــد تا به اینجا ســه بازیکن جدید به 
استخدام دربیاورد و از سوی دیگر نفراتی مثل سیامک نعمتی، 
احمد گوهری، کمــال کامیابی نیا، شــیخ دیاباته، ابوالفضل 
سلیمانی، لئاندرو پریرا و همچنین عیسی آل کثیر از این تیم 
جدا شــده اند. مهمترین نگرانــی یحیی گل محمدی جدایی 
چند بازیکن است که نفرات جانشین آنها با باشگاه برای عقد 
قرارداد به توافق نرسیده اند. احمد گوهری در شرایطی از این 
باشگاه جدا شده که آنها تنها علیرضا بیرانوند را به عنوان گلر 
مورداعتماد در اختیار دارند و برای پست مهاجم نیز علی رغم 
جدایی سه بازیکن در این پست، تنها شهاب زاهدی به جمع 

سرخپوشان اضافه شده است.
بیرانوند همچنان در انتظار رقیب برزیلی

ســرمربی سرخ ها در شــرایطی به جدایی احمد گوهری 
رضایت داد که این باشگاه در حال مذاکره جدی با محمدرضا 
خالدآبــادی، گلر تیم المپیک و هــوادار تهران، بود و به نظر 
می رســید روند مذاکرات به ســمتی پیش نرفت که طرفین 
راضی به نهایی کردن آن شــوند. پرســپولیس که مصطفی 
لشگری )روابط عمومی باشگاه( و همچنین محمد امام وردی 
)عضو کمیته در امور ورزشی( را برای مذاکره با باشگاه هوادار 
فرستاده بود، در این بخش به نتیجه نرسید تا این گلر سهمیه 
زیر ۲۳ ســال راهی استقلال تهران شود. با این حال باشگاه 
پرســپولیس اکنون به دنبال جذب گلر برزیلی زیر ۲۳ سال 

است. 
بازیکنی که می تواند با حضورش در این باشگاه یک سهمیه 
خارجی فصل آینده پرسپولیس را با توجه به نیمکت نشینی 

بیش از ۶۰ درصد، بسوزاند.

ناکامی در جذب سعید عزت اللهی
دیگــر بازیکنی که یحیی گل محمدی به صورت واضح به 
ناکامی باشــگاه در جذب وی اشاره کرده، سعید عزت اللهی، 
هافبــک دفاعی ملی پوش ایرانی تیم وایله دانمارک، اســت. 
بازیکنی که گفته می شــود مذاکرات برای انتقال وی از ۲۰۰ 
هزار دلار اســتارت خــورد و در نهایت تا یک میلیون دلار با 
توجه به درخواســت دیگر تیم های ایرانی پیش رفت. یحیی 
اما مدعی است در صورتی که باشگاه مانع مربوط به دریافت 
رضایتنامه را در نظر نمی گرفت و مذاکرات به درازا نمی کشید، 

در همان مقطع ابتدایی مذاکره، این انتقال صورت می گرفت 
و کار به جایی نمی کشــید که با اضافه شدن دیگر مشتریان 
مبلغ آن به حدی افزایش یابد که از دســترس پرســپولیس 
کاملا خارج شود. سرمربی پرسپولیس با اشاره به این موضوع 
که چرا این باشگاه باید به دنبال بازیکن آزاد باشد، نسبت به 

نهایی نشدن آن انتقادش را به نمایش گذاشت.
و در نهایت شهریار مغانلو...

آخرین بازیکنی که یحیی گل محمدی به سختی به دنبال 
جذب وی بود شهریار مغانلو است؛ مهاجمی که در بازگشت 

به لیگ ایران و زیر نظر یحیی گل محمدی در قامت ســتاره 
ظاهر شد، اما حضورش طولانی نبود و به واسطه قراردادی که 
با ســانتاکلارا داشت، نتوانست در پیراهن شماره ۷۰ سرخ ها 
کار را ادامه دهد. شهریار به عنوان آقای گل فصل گذشته بار 
دیگر موردتوجه پرســپولیس قرار داشت و یحیی امیدوار بود 
که موفق به دریافت رضایتنامه او به مقصد تهران شود. با این 
حال ســپاهان که در این فصل آل کثیر را هم از پرسپولیس 
قاپیــده بود، تمام راه های مربوط به این انتقال را هم بســت 
تــا بزرگترین لطمه نقل و انتقالاتی را متوجه ســرخ ها کند. 
شاید پرسپولیســی ها هم با خیال اینکه عیسی با کج شدن 
مسیر انتقالش از پرسپولیس به سپاهان، شرایط جدایی مغانلو 
را میســرتر می دیدند، از این اتفاق استقبال کرده بودند، اما 
سپاهان نه تنها آل کثیر را به اصفهان کشاند که شهریار را هم 

در جمع این تیم حفظ کرد.
دو بازیکن خارجی و پایان نقل و انتقالات

به مقصد آسیا
سرمربی پرسپولیس که کاملا از روند نقل و انتقالاتی تیمش 
کلافه و ناراضی به نظر می رسد، اکنون تنها امیدواری اش جذب 
دو بازیکن خارجی اســت؛ جایی که از بررسی با وسواس ۳۰ 
بازیکن خارجی تا اینجا خبر می دهد و از مشکلات مالی باشگاه 
نیز به عنوان دیگر مسئله کند شدن این انتقال خبر می دهد. 
با این حال سرمربی پرســپولیس از نهایی شدن جذب دو یا 
حداقل یک بازیکن خارجی در دو پســت گلر و مهاجم خبر 
داده اســت. باید دید بازیکنانی که با اعلام یحیی با وسواس 
بزرگی قرار است نام آنها به باشگاه برای مذاکره ارسال شوند، 
چه کیفیت و شرایطی دارند و قادر به حل مشکلات این تیم 
خواهند بود یا خیر. نظر شــما درباره رونــد نقل و انتقالاتی 
پرسپولیس چیست و آیا اقدام باشگاه برای مذاکره با بازیکنان 
آزاد را مناسب ارزیابی می کنید یا سلیقه یحیی گل محمدی را 

برای جذب بازیکن خارجی می پسندید؟

پایان نقل و انتقالات تا شروع لیگ؟

پرسپولیس 2 تا از این 30 بازیکن را می خرد!


